

震区防病

汶川地震灾区内脏利什曼病传播潜势初步评估

王强¹, 李石柱¹, 钱颖骏¹, 汪俊云¹, 伍卫平¹, 王蓉蓉², 王立英², 周晓农^{1*}

1 中国疾病预防控制中心寄生虫病预防控制所, 世界卫生组织疟疾、血吸虫和丝虫病合作中心, 上海 200025; 2 中华人民共和国卫生部疾病预防控制中心, 北京 100040

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

摘要

收集四川和甘肃两省2005年以来内脏利什曼病报告病例数并进行分析。2005-2007年和2008年1~6月, 四川省分别报告内脏利什曼病59、49、77和30例, 甘肃省分别报告内脏利什曼病92、106、162和83例。由于地震后内脏利什曼病传染源有增多趋势, 无主犬和易感人群大量增加, 医疗诊治体系破坏严重, 可能对利什曼病的流行产生影响、有增加传播的趋势。

关键词 [地震; 内脏利什曼病; 传播潜势; 评估](#)

分类号

Preliminary Evaluation on the Transmission Potential of Visceral Leishmaniasis after Earthquake in Wenchuan

WANG Qiang¹, LI Shi-zhu¹, QIAN Ying-jun¹, WANG Jun-yun¹, WU Wei-ping¹, WANG Rong-rong², WANG Li-ying², ZHOU Xiao-nong^{1*}

1 National Institute of Parasitic Diseases, Chinese Center for Disease Control and Prevention, WHO Collaborating Centre for Malaria, Schistosomiasis and Filariasis, Shanghai 200025, China; 2 The Bureau of Disease Control, Ministry of Health of the People's Republic of China, Beijing 100040, China

Abstract

Data of visceral leishmaniasis cases since 2005 were collected through the National Infectious Disease Monitoring System. Number of reported cases in 2005, 2006, 2007 and January to June in 2008 was 59, 49, 77 and 30 in Sichuan Province, and 92, 106, 162 and 83 respectively in Gansu Province. With an increase of the number of stray dogs and susceptible human population, damage of the medical services including diagnosis and treatment capacity after the earthquake, there might be a strengthened transmission potential and possible spread of the disease.

Key words [Earthquake; Visceral leishmaniasis; Transmission potential; Evaluation](#)

DOI:

通讯作者

作者个人主页 [王强¹; 李石柱¹; 钱颖骏¹; 汪俊云¹; 伍卫平¹; 王蓉蓉²; 王立英²; 周晓农^{1*}](#)

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF \(256KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(OKB\)](#)
- ▶ [参考文献\[PDF\]](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“地震; 内脏利什曼病; 传播潜势; 评估”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [王强](#)
- [李石柱](#)
- [钱颖骏](#)
- [汪俊云](#)
- [伍卫平](#)
- [王蓉蓉](#)
- [王立英](#)
- [周晓农](#)